JOB DESCRIPTION

Budget Establishment / Unit:

Defence Fire Rescue (DFR)
Branch / Department:


Defence Fire & Rescue Service (DFRS) 

Location:



Paderborn – Sennelager

Post Title:



Firefighter 

Grade:




P2
Responsible to:
Fire Training and Station Manager (through Watch and Crew Manager)

Vetting Requirement:


Cat 4

For regular employment with

Germany Central

1. 
GENERAL

The incumbent works under general supervision. They are responsible for maintaining themselves at a state of operational readiness for deployment at immediate notice to any fire or emergency incident by day and night that may be encountered during a tour of duty.  They assist their supervisory grades in all matters relating to the DFRS. Work detailed by their supervisory grades towards efficiency, cleanliness and day to day operations of the fire station, appliances and equipment will be undertaken. 

2. 
OVERALL PURPOSE OF THE ROLE

To save life, protect property and provide a service to the community.

3. 
OCCUPATIONAL STANDARDS

a. 
Inform and educate your community to improve awareness of safety matters.

b. 
Take responsibility for effective performance.

c. 
Save and preserve endangered life.

d. 
Resolve operational incidents.

e. 
Protect the environment from the effects of hazardous materials.

f. 
Support the effectiveness of operational response.

g. 
Support the development of colleagues in the workplace.

h. 
Contribute to Fire Safety solutions to minimise risks to your community.

i. 
Drive and site appliances.

4. 
SPECIFIC RESPONSIBILITIES
a. 
Assume the temporary duty of the Crew Manager, whenever he / she is absent as directed by OIC Station. 

b. 
Assume the temporary duty of the Watchkeeper, whenever he / she is absent as directed. During their tour of duty as Watchkeeper the job holder is to comply with published DFRS administrative and local instructions for operations room. Additionally, they initiate and follow through on all relevant correspondence /forms/ returns for those aspects of operation room duty.
c. 
Ensure that the issued uniform in particular operational personal protective equipment (PPE) is maintained in a serviceable condition at all times, taking the necessary appropriate action to rectify any deficiencies or unserviceability.
d. 
Wear uniform clothing as issued by the Department. The jobholder must always be smart and tidy whilst in uniform and / or on duty, including representing the DFRS on official engagements and on training courses.

e.
Remain on call within the Fire Station except when attending fire calls, special service tasks and other duties as authorised by Standing Orders of the OIC Station.

f. 
Be ready and fit to turn out at any time during the tour of duty within 30 seconds by day and 60 seconds by night.

g. 
Carry out standard tests on all operational and ancillary equipment at the prescribed periods as directed and ensure that the results of the tests are recorded in the occurrence book and any record cards as necessary.  The duty supervisory grade is to be informed of the outcome of the tests so that corrective action may be taken as necessary.
h.
Participate in watch training periods and maintain individual training records up to date in accordance with published training instructions.

i. 
The non-consumption of alcohol or illicit substances whilst on duty.

5. 
SECONDARY DUTIES
a. 
The jobholder will carry out all instructions commensurate with the trade and grade held given by his / her supervisor.

b. 
To maintain community fire safety involving the education & training of all personnel both civilian & military as directed.
6.
DRIVING OF DUTY VEHICLES

The post incumbent will be required to drive duty vehicles and must hold a class B and CE driving licence and FMT 600. 

7.
OVERTIME / WORK ON SUNDAYS AND / OR PUBLIC HOLIDAYS

Must work overtime and on Sundays/Public Holidays at the request of the employer.

8.
SHIFT WORK / ROTATING SHIFT WORK
Shift work or rotating shift work is a feature of the employment.

9.
ON-CALL DUTIES

On-call duties are not a feature of the employment.

10.
MEDICAL

Medical examinations are a prerequisite for this employment. The state of health for firefighting personnel will be controlled by regular medical examinations in accordance with CTA II, Annex P.

11. 
REQUIRED PROFESSIONAL QUALIFICATIONS/EXPERIENCES
Essential:

· Be a breathing apparatus wearer and meet the required DFR standards.
· Must be physically fit.

· Attend practical and theoretical training periods on all aspects of firemanship as shown on brigade training programme or as ordered by his / her supervisors. 

· Attend all progressive trade training courses to maintain competence and standards. Courses may also be conducted in the UK.
· B and CE driving licence.
Personal Qualities and Attributes

· Understands and respects diversity and adopts a fair and ethical approach to others.

· Is open to change and actively seeks to support it.

· Maintains a confident and resilient attitude in highly challenging situations.

· Works effectively with others both within the Fire and Rescue Service and in the community.

· Communicates effectively both orally and in writing.
· Committed and able to develop self and others.
· Understands, recalls, applies and adapts relevant information in an organised, safe and systematic way.

· Maintains an active awareness of the environment to promote safe and effective working.

· Adopts a conscientious and proactive approach to work to achieve and maintain excellent standards.

12. 
HEALTH AND SAFETY
Postholders are obliged to take care of their own safety and health at their place of work within their ability and in accordance with the instructions and orders of the employer. Furthermore, they are also obliged to take care of the safety and health of persons, who are affected by their actions or omissions at work. Within the frame of these rules, they are especially required to use machinery, equipment, tools, working substances, working materials, transport aids and any other working aids as well as protective equipment and the issued personal protective equipment in accordance with the requirements. They must report any direct and considerable danger to health and safety as well as failures of the safety systems to the employer or the relevant supervisor without any undue delay. They must report all safety / health hazards to the Fire Station Manager.

13.
TRAVEL EXPENSES
Post incumbents are not entitled to payments for kilometres driven to and from their place of work to residence. If they are required to perform their duties outside the employment agency, they will be entitled to travel claims in accordance with the current regulations.

14. 
ORGANISATION
The post incumbent’s position in the organisation is shown below; this may change due to reorganisation or a redeployment and addition to staff.
HQ DFR

|
Group Manager
|
Fire Station Manager

I

Watch Manager

I

Crew / Technical Support Manager

I

Firefighter

_________________________  


____________________________

Date






Signature of Employee
STELLENBESCHREIBUNG

Budget/Abteilung/Einheit:

Defence Fire Rescue (DFR)

Abteilung:



Defence Fire & Rescue Service (DFRS) 

Ort:




Paderborn – Sennelager

Stellenbezeichnung:


Firefighter – Feuerwehrkraft
Eingruppierung:


P2
Verantwortlich gegenüber:
 
Fire Training and Station Manager (via




Watch and Crew Manager
Sicherheitsüberprüfungsstufe:
Cat 4

Zur regelmäßigen Beschäftigung bei
Germany Central.

1. 
ALLGEMEIN
Der / die Stelleninhaber/in arbeitet unter allgemeiner Aufsicht. Er / sie ist dafür verantwortlich, immer dienstbereit zu sein, um umgehend bei Tag und / oder Nacht zu jedem Feuer oder zu jedem Notfall auszurücken, das oder der im Verlauf einer Schicht auftreten kann.  Er / sie unterstützt seine Vorgesetzten in allen DFR-Ange​legenheiten. Arbeiten, die ihm von seinen Vorgesetzten im Hinblick auf Effizienz, Sauberkeit und täglichen Betrieb der Feuerwache, der Löschfahrzeuge und der Ausrüstungsgegenstände erteilt werden, werden erledigt.
2. 
ALLGEMEINE ZIELSETZUNG DES ARBEITSPLATZES

Leben retten, Eigentum schützen und Dienste für die Allgemeinheit leisten. 

3. 
BERUFLICHE STANDARDS

a. Information und Unterrichtung der Allgemeinheit zur Verbesserung der Kenntnisse in Bezug auf Brandschutz.

b. Übernahme der Verantwortung für wirksame Leistungsfähigkeit.

c. Retten und Schützen von Leben in Gefahr.

d. Lösung von Störfällen auf der entsprechenden Ebene.

e. Schutz der Umwelt vor den Auswirkungen gefährlicher Materialien.

f. Unterstützung der Wirksamkeit von Einsätzen.

g. Unterstützung der Weiterentwicklung von Kollegen am Arbeitsplatz.

h. Beitrag leisten zu Brandsicherheit zur Verminderung des Risikos für die Allgemeinheit.

i. Das Fahren und Aufstellen von Löschfahrzeugen.

4. 
BESONDERER VERANTWORTUNGSBEREICH
a.
Vorübergehende Übernahme der Tätigkeit und Aufgaben des Crew Managers während dessen Abwesenheit.
b.
Vorübergehende Übernahme der Aufgaben des Watchkeepers während dessen Abwesenheit, wie angeordnet. Während des Dienstes als Watchkeeper hat der / die Stelleninha​ber/in die administrativen und örtlichen DFRS-Dienstanweisungen für die Leit​stelle einzuhalten. Zusätzlich übernimmt er / sie die Bearbeitung bzw. Erstel​lung aller relevanten Korrespondenz, Formulare und Statistiken im Hinblick auf den Dienst in der Leitstelle.
c.
Gewährleistung, dass alle ausgegebenen Uniformen und insbesondere die persönliche Einsatz-Schutzausrüstung (PPE) jederzeit in einem brauchbaren Zustand sind und die notwendigen geeigneten Maßnahmen eingeleitet werden, um Mängel zu beheben oder unbrauchbare Teile auszutauschen.
d.
Das Tragen der von der Abteilung ausgegebenen Uniform. Der / die Stelleninhaber/in muss jederzeit, während er / sie in Uniform und / oder im Dienst ist, gepflegt und ordentlich aussehen; hierzu gehört auch die Vertretung des DFRS bei offiziellen Verpflichtungen und bei Schulungsveranstaltungen.
f. 
Abrufbereitschaft in der Feuerwache außer während Brandlöscheinsätzen, Erfüllung besonderer Aufgaben und anderer Pflichten gemäß den Dienstanweisungen (Standing Orders OIC Station).

f.
Bereitschaft und Fitness, jederzeit auszurücken während eines Dienstturnus, und zwar innerhalb 30 Sekunden während des Tages und 60 Sekunden während der Nacht. 

g.
Nach Anweisung Durchführung von Standardüberprüfungen aller Betriebs- und Ausrüstungsgegenstände zu den vorgeschriebenen Terminen und Gewährleistung, dass die Ergebnisse dieser Überprüfungen im Vorfallbuch und ggf. auf den Karteikarten eingetragen werden. Der/die diensthabende Vorgesetzte ist über das Ergebnis der Überprüfungen zu informieren, so dass bei Bedarf alle notwendigen Maßnahmen ergriffen werden, um das Problem zu beheben.

h.
Teilnahme an Schulungen der Schicht und Führung bzw. Aktualisie​rung der einzelnen Schulungsunterlagen gemäß den bekanntgemachten Schulungsanweisungen.

i.
Im Dienst kein Konsum von Alkohol oder verbotenen Substanzen.
5. 
SONSTIGE TÄTIGKEITEN

a.
Der / die Stelleninhaber/in führt alle Anweisungen des / der Vorgesetzen aus, soweit sie seinem / ihrem Berufsbild und seiner / ihrer Eingruppierung entsprechen.

b.
Aufrechterhaltung der Brandsicherheit einschließlich Weiterbildung / Training des gesamten zivilen und militärischen Personals.
6.
FAHREN VON DIENSTFAHRZEUGEN

Muss Dienstfahrzeuge fahren und wenigstens im Besitz eines Führerscheins der Klasse B und CE sowie des dienstlichen Fahrerlaubnisscheins FMT 600 sein. 

7.  
MEHRARBEIT / ARBEIT AN SONN- UND/ODER FEIERTAGEN

Muss auf Anordnung des Arbeitgebers Mehrarbeit leisten.

8. 
SCHICHTARBEIT/WECHSELSCHICHT
Regelmäßige Schichtarbeit bzw. Wechselschicht ist Merkmal der Beschäftigung.

9. 
RUFBEREITSCHAFT

Rufbereitschaft ist kein Merkmal der Beschäftigung.
10.  
MEDIZINISCHE UNTERSUCHUNG

Eine medizinische Untersuchung ist im Hinblick auf diese Stelle erforderlich. Der Gesundheitszustand von Feuerwehrpersonal wird in regelmäßigen Abständen in Übereinstimmung mit dem TV AL II untersucht.
11.
ERFORDERLICHE BERUFLICHE QUALIFIKATIONEN/ERFAHRUNG
Notwendig:

· Träger von umluftunabhängigem Atemschutz.
· Körperliche Fitness.

· Teilnahme an praktischen und theoretischen Schulungen im Hinblick auf alle Aspekte des Feuerwehrwesens, wie im Brigade Training Programm festgelegt oder durch seine/ihre Vorgesetzten angeordnet.
· Teilnahme an allen beruflichen Trainingslehrgängen zur Aufrechterhaltung von Kompetenz und Standards. Diese Lehrgänge können auch im Vereinigten Königreich stattfinden. 
· Fahrerlaubnis Klasse B und CE.

Persönliche Eigenschaften und Merkmale:
· Versteht und respektiert die Vielfalt der Arbeit und zeigt eine faire und ethische Einstellung anderen gegenüber.
· Steht Änderungen offen gegenüber und unterstützt diese aktiv.

· Behält in äußerst schwierigen Situationen eine zuversichtliche und robuste Haltung.

· Erfolgreiche Zusammenarbeit mit anderen Personen, sowohl innerhalb des Fire and Rescue Service als auch in der Allgemeinheit.

· Ist in der Lage, sowohl mündlich als auch schriftlich effektiv zu kommunizieren.
· Engagiert sich und ist fähig, sich selbst und andere Personen weiterzuentwickeln.
· Verständnis, Erinnerung, Anwendung und Anpassung bedeutsamer Informationen auf organisierte, sichere und systematische Art und Weise.

· Hält ein aktives Umweltbewusstsein aufrecht, um sichere und effektive Arbeitsweisen zu fördern. 
· Gewissenhaftes und proaktives Arbeiten zwecks Erreichen und Aufrechterhalten ausgezeichneter Standards.
12.
GESUNDHEIT UND SICHERHEIT AM ARBEITSPLATZ
Ist verpflichtet, nach seinen/ihren Möglichkeiten sowie gemäß der Unterweisung und Weisung des Arbeitgebers für seine/ihre Sicherheit und Gesundheit bei der Arbeit Sorge zu tragen. Ferner ist er/sie auch verpflichtet, für die Sicherheit und Gesundheit der Personen zu sorgen, die von seinen/ihren Handlungen oder Unterlassungen bei der Arbeit betroffen sind.  Im Rahmen der vorstehend genannten Vorschriften, hat er/sie insbesondere Maschinen, Geräte, Werkzeuge, Arbeitsstoffe, Transportmittel und sonstige Arbeitsmittel sowie Schutzvorrichtungen und die ihm/ihr zur Verfügung gestellte persönliche Schutzausrüstung bestimmungsgemäß zu verwenden. Er/Sie hat dem Arbeitgeber oder dem zuständigen Vorgesetzten jede von ihm/ihr festgestellte unmittelbare erhebliche Gefahr für die Sicherheit und Gesundheit sowie jeden an den Schutzsystemen festgestellten Defekt unverzüglich zu melden.
13.
REISEKOSTEN
Der/Die Beschäftigte hat keinen Anspruch auf Fahrtkostenerstattung für Fahrten zwischen dem Wohn- und Arbeitsort. Sollte der/die Beschäftigte seine/ihre Tätigkeiten außerhalb der Dienststelle verrichten müssen, so hat er/sie gemäß den gegenwärtig gültigen Bestimmungen Anspruch auf Reisekostenerstattung.
14.
ORGANISATIONSDIAGRAMM
Der Platz des Stelleninhabers/der Stelleninhaberin innerhalb der Organisation ist in der nachstehenden graphischen Darstellung ausgewiesen, kann sich jedoch aufgrund von Reorganisationsmaßnahmen, einer Umsetzung oder der Schaffung von zusätzlichen Stellen ändern.
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Group Manager
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Fire Station Manager

I

Watch Manager

I

Crew / Technical Support Manager

I
Firefighter
__________________
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Unterschrift Beschäftigte/r
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